
»جواد جپردار«:

مردم از روند توزیع آسفالت
 در مناطق شهری ناراضی  اند

»مریم قهرمانی« تأکید کرد؛ »مریم قهرمانی« تأکید کرد؛ 

معابر کرج در انتظار آسفالتمعابر کرج در انتظار آسفالت

»استاندار«: »استاندار«: 

البرز رتبه برتر کشور در سوادآموزی را داردالبرز رتبه برتر کشور در سوادآموزی را دارد

»دنیای هوادار« گزارش می  دهد؛»دنیای هوادار« گزارش می  دهد؛

درمان یک میلیون درمان یک میلیون 
و و ۶۰۰۶۰۰ هزار معتاد در کشور هزار معتاد در کشور

تاکید بر لزوم ترمیم دستمزدها در نیمه دوم سال؛تاکید بر لزوم ترمیم دستمزدها در نیمه دوم سال؛

دستمزد باید به کارگر قدرت دستمزد باید به کارگر قدرت 
خرید دهدخرید دهد

روزنامه

قیمت: 5000 تومان پنج شنبه 29  شهریورماه 1403 شماره 1642

»دنیایهوادار«بررسیمیکند؛»دنیایهوادار«بررسیمیکند؛

جهان سالانه جهان سالانه 66//22 تریلیون دلار تریلیون دلار
 هزینه  هزینه می  کند تا طبیعت را نابود کند!می  کند تا طبیعت را نابود کند!
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چرا احترام به قانون مصداق  

بارز احترام به خود است؟

هر سال هزاران هزار گونه گیاهی و جانوری نابود می شوند و 
تعداد زیادی از موجودات آبزی در اثر آلودگی آب ها می میرند! 
این آمارها واقعا غم انگیز است! به خصوص وقتی می فهمیم 
که عامل این همه آسیب و نابودی محیط زیست، خودخواهی 
و فعالیت های مخرب انسان است. با وجود این آمارها توجه 
به محیط زیست ایران و حفاظت از آن بیش از هر چیزی 
اهمیت پیدا می کند. در این مقاله از مجله گردشگری اقامت۲۴ 
می خواهیم بی تعارف از آسیب های انسان به محیط زیست 
حرف بزنیم و البته راه حل هایی کاربردی برای حفاظت از محیط 
زیست ارائه دهیم تا آیندگان ما سهم بیشتری از زمین داشته 
باشند. به علاوه در این مقاله با نوعی از سفرکردن به نام سفر 
سبز آشنا می شوید تا گشت وگذار شما در جاهای دیدنی ایران با 

آسیب به محیط زیست آن ها همراه نباشد.
به کیسه های پلاستیکی نه بگوییم!

این بار که خواستید از فروشنده  یا کسی درخواست کیسه 
پلاستیکی کنید، به این موضوع عجیب و ترسناک فکر کنید که 
پلاستیک، این شی سبک و به ظاهر کاربردی، قاتل میلیون ها 
پرنده دریایی و صدها هزار پستاندار است. جایگزین سالم تر و 
بهتر برای این شی قاتل، کیسه های پارچه ای است. پس این بار 
به جای درخواست فوری پلاستیک، به آن نه بگویید و از کیسه 

پارچه ای استفاده کنید.
استفاده از ظروف تجزیه پذیر و چندبارمصرف

ظروف یک بارمصرف از نظر مضربودن چیزی کم از پلاستیک 
نمی آورند و تجزیه طولانی مدت این ظروف باعث می شود تا 
باقی مانده تجزیه نشده آن ها به حیات وحش آسیب وارد کند. 
بنابراین به جای استفاده از ظروف یک بارمصرف بهتر است 
از ظروف تجزیه پذیر و چندبارمصرف استفاده کنید. از ظروف 
پلاستیکی چندبارمصرف یا ظروفی از جنس بامبوی مقاوم 
نسبت به آسیب، گرما و سرما استفاده کنید. بجای بطری های 
آب معدنی از قمقمه استفاده کنید. برای غذاخوردن یا نوشیدن 
مایعات در فضای بیرون و حتی کافه ها و رستوران ها، به جای 
ظروف یکبار مصرف، از قاشق و چنگال و لیوان خانگی خود 
علامت  که  کنید  ظروف چک  خرید  هنگام  کنید.  استفاده 
تجزیه پذیری روی آن حک شده باشد. برای حفاظت از محیط 
زیست از ظروفی از جنس نشاسته ذرت، استیل ضد زنگ و 

نیشکر استفاده کنید.
بیرون انداختن زباله ممنوع!

سالهاست که از همه شنیده ایم زباله ها را در محیط زیست رها 
نکنید اما گاهی یا بیشتر اوقات این موضوع را جدی نمی گیریم. 
یکی از طرفداران محیط زیست حرف جالبی دراین باره دارد و 
می گوید: »بعضی از مردم فکر می کنند که زباله را دور می اندازند 
اما درواقع بیرونی وجود ندارد و هر چه هست کره زمینی است 
که درون آن نفس می کشیم و زندگی می کنیم.« بعضی از افراد 
زباله هایی مثل ظروف پلاستیکی خود را در طبیعت رها نمی کنند 
اما زباله های تر خود را بیرون می اندازند چون معتقدند که این 
جنس زباله ها در طبیعت تجزیه می شوند. بله درست است که 
چنین زباله هایی در طبیعت تجزیه می شوند اما تا زمانی که 
تجزیه شوند، آیا ظاهر ناخوشایندی به طبیعت نمی دهند؟! خوب 
است همیشه کیسه  زباله ای را در ماشین یا همراه خود داشته 

باشید تا مبادا ناچار نشوید آن را بیرون بیندازید.
حال که به اهمیت رهانکردن زباله در طبیعت پی بردیم، از شما 
می خواهیم به قدر توان و میلتان هر جا که زباله ای دیدید جمع 
کنید و در سطل زباله بیندازید. می دانید فایده این کار چیست؟ 
علاوه بر آنکه محیط زیست را تمیز کرده اید، به دیگران فرهنگ 
پاکسازی و تمیز نگه داشتن محیط زیست را یادآوری می کنید.

یاد و خاطره شهدا، 
به ویژه »شهید ژانت 

بوداغیان« که 1 بهمن 65 
به مقام شامخ شهادت 

نائل گشت، گرامی باد

رویداد

انگلیس و تایلند روز گذشته تفاهم نامه همکاری تجاری پیشرفته  امضا کردند که گفته می شود اولین توافق نامه میان انگلیس 
و یک کشور جنوب شرق آسیایی است. داگلاس الکساندر، وزیر تجارت انگلیس، اعلام کرد که تفاهم نامه همکاری تجاری 
پیشرفته )ETP( نشان دهنده تعمیق روابط تجاری میان دو کشور و همچنین اهمیت استراتژیک تایلند به عنوان یکی از 
موتورهای اصلی رشد اقتصادی در جنوب شرق آسیا است. این توافق در راستای تقویت همکاری ها در زمینه هایی نظیر 
صنعت خودروسازی، خدمات مالی و تجارت دیجیتال منعقد شده است. وی همچنین اشاره کرد که این همکاری به ویژه برای 

خودروسازان انگلیسی که به دنبال تنوع بخشی به زنجیره تامین خود هستند، اهمیت بسیاری دارد.

انگلیس و تایلند تفاهم نامۀ جدید تجاری امضا کردند

شهر ما خانۀ ما)13(

بین  الملل

سخنگوی کاخ سفید تصریح کرد: ما دیپلماسی را بهترین راه 
برای دستیابی به یک راه حل موثر و بلندمدت در رابطه با برنامه 

هسته ای ایران می دانیم.
به گزارش »دنیای هوادار«، »کارین ژان پی یر« سخنگوی کاخ 
سفید شامگاه گذشته در یک نشست خبری در پاسخ به سوالی 
رئیس جمهوری  پزشکیان«  »مسعود  اخیر  اظهارات  درباره 
اسلامی ایران مبنی بر اینکه تهران مایل به مذاکره درباره 
برنامه هسته ای کشور است و پیش شرط هایی نیز برای آن 
تعیین کرد، گفت: ما همواره گفته ایم که دیپلماسی بهترین 
راه برای دستیابی به یک راه حل موثر و دائمی در رابطه با 

برنامه هسته ای ایران است.
مقام کاخ سفید در ادامه گفت: این چیزی است که ما در 
سه سال و نیم گذشته در مورد آن کاملاً ثابت بوده ایم و 
ما معتقدیم که داشتن این مکالمات دیپلماتیک وقتی در 
مورد روابط خود در سراسر جهان صحبت می کنیم، بسیار مهم 

است. با این حال، ما در حال حاضر از چنین چیزی بسیار 
دور هستیم.

پزشکیان در نخستین نشست خبری خود با اصحاب رسانه 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه »آژانس بین المللی انرژی 
اتمی دائما نسبت به تولید اورانیوم با غنای ۶۰ درصد ایران 
ابراز نگرانی می کند، آیا در دولت شما تولید این اورانیوم با این 
غنا تا چه حدی پیش خواهد رفت؟« بیان کرد: بارها گفته ایم 
که به دنبال سلاح هسته ای نیستیم. ما نیاز تکنیکی و علمی 
خود را دنبال می کنیم و به چارچوب برجام پایبند بودیم و باز 
هم به دنبال حفظ تعهدات خود هستیم اما آن  ها )برجام( 

پاره کردند.
پزشکیان با تاکید بر اینکه »ما در چهارچوب سازمان انرژی 
اتمی کار خود را پیش می بریم« افزود: آن ها به تعهدی که 
نوشتند پایبند باشند، ما هم به تعهدات خود پایبند می شویم.

سخنگوی کاخ سفید همچنین در اظهارات خود گفت: ما 

ایران را بر اساس اقدامات آن ها قضاوت خواهیم کرد، نه 
گفتار آن ها. در این مورد نیز کاملا واضح است که اگر ایران 
می خواهد جدیت یا رویکرد جدیدی نشان دهد، باید تشدید 

تنش های هسته ای و منطقه ای را متوقف کند.

رهبر دروزی های لبنان و رئیس سابق حزب پیشرو سوسیال 
این کشور، در واکنش به حمله سایبری رژیم صهیونیستی و 
انفجار دستگاه های ارتباطی پیجر، اعلام کرد لبنان باید برای 

یک جنگ سرنوشت ساز با رژیم صهیونیستی آماده شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، »ولید جنبلاط« رهبر دروزی های 
لبنان و رئیس سابق حزب پیشرو سوسیال این کشور گفت 
تجاوز مستمر علیه نوار غزه، کرانه باختری و جنوب لبنان 
با شتاب فزاینده ادامه دارد و قسمت جدیدی از این تجاوز 

وجود دارد که باید برای آن آماده شد.
وی در مصاحبه با تلویزیون لبنانی »الجدید« افزود: لازم است 

که برای یک جنگ طولانی آماده باشیم.
جنبلاط خطاب به مقاومت لبنان گفت اهمیتی به رژیم 
صهیونیستی ندهند و افزود: لبنان چه در جنگ فنی یا نظامی 

یا جنگ دیگر شکست نخواهد خورد. جنگ طولانی است و جز 
بودن یا نبودن، راه حلی هم بین لبنان و دشمن صهیونیستی 

نیست چرا که جنگ طولانی و سرنوشت ساز است.
وی ادامه داد: امروز دشمن علیه ما حمله سایبری می کند 
و ما برای آن چاره اندیشی می کنیم، مهم این است که 
شکست نخوریم و از نظر روانی عقب نشینی نکنیم. ما این 
شکست را می پذیریم اما هرگز شکست در برابر یک فاجعه 

بزرگ ملی را نخواهیم پذیرفت.
پیشتر وزیر بهداشت لبنان اعلام کرد بر اثر حمله سایبری 
رژیم صهیونیستی که منجر به انفجار دستگاه های ارتباطی 
بی سیم به نام پیجر در مناطق مختلف لبنان شد، ۱۱ تن 
شهید و ۴۰۰۰ تن دیگر زخمی شدند که حال ۴۰۰ تن از آن  ها 

وخیم گزارش شده است.

روزنامه صهیونیستی یدیعوت آحارونوت نوشت به دلیل 
با بروز جنگ  مخالفت دولت فعلی آمریکا که  می ترسد 
نامزد  برای  فلسطین  مسئلۀ  حامیان  آرای  منطقه ای، 
دموکرات خود را از دست بدهد، پیش از انتخابات ریاست 
جنهوری آمریکا، رژیم صهیونیستی به فکر جنگ گسترده تر 
علیه حزب الله لبنان در شمال فلسطین اشغالی نخواهد بود.
به گزارش »دنیای هوادار«، »ران بن یشای« تحلیلگر این 
نتانیاهو«  »بنیامین  نوشت  مفصلی  تحلیل  در  روزنامه 
نخست وزیر رژیم اشغالگر و »یوآو گالانت« وزیر جنگ او 
روی لزوم بازگشت ساکنان شمال فلسطین اشغالی به منازل 
خود توافق نظر دارند و گالانت و سرویس امنیتی روی حمله 
بزرگتر برای توقف جنگ در غزه حساب نمی کنند یا ترجیح 
می دهند انعقاد توافق تبادل اسرا موجب توقف درگیری در 

شمال فلسطین اشغالی شود.
وی افزود بیانیه کابینه رژیم صهیونیستی که بازگشت ساکنان 
شمال به منازل خود را به اهداف اصلی جنگ با جبهه لبنان 
اضافه کرد، در واقع پیامی سیاسی، هشداری به دبیرکل 
حزب الله لبنان و کمک به تلاش های »آموس هوکشتاین« 
نماینده آمریکا برای انعقاد توافقی است که به موجب آن 
نظامیان حزب الله از نزدیک مرزها عقب نشینی کنند. پیشتر 

وزیر جنگ رژیم صهیونیستی و رئیس ستاد ارتش این رژیم 
به صورت علنی اعلام کردند که آمادگی ها برای حمله به لبنان 

تکمیل شده و تنها منتظر موافقت بخش سیاسی هستند.
این نویسنده صهیونیستی احتمال داد طرح ها تکمیل شده 
باشد و گفت سرویس امنیتی رژیم صهیونیستی ترجیح 
می دهد با یک حمله بزرگ، خطر حزب الله را دفع کرده و 
موازین بازدارندگی را تغییر دهد و به ایجاد منطقه حائل که 
هرگز مانع حملات موشکی و پهپادی حزب الله به سراسر 

فلسطین اشغالی نخواهد شد، بسنده نمی کند.

همچنین ران بن یشای هشدار داد تلاش نتانیاهو برای 
برکناری گالانت به اهداف رژیم صهیونیستی و دولت آمریکا 
آسیب می زند، زیرا در اوج جنگ رخ می دهد و بیانگر شکاف 
داخلی فزاینده در جامعه صهیونستی است و از سوی دیگر 
بر متضرر شدن مشروعیت داخلی و مشروعیتی  علاوه 
که آمریکا تلاش می کند در سطح بین المللی برای رژیم 
صهیونیستی درست کند، دبیرکل حزب الله لبنان و دیگر 
مخالفان رژیم صهیونیستی را ترغیب می کند که حملات در 

جنوب لبنان را متوقف نکنند.

واکنش کاخ سفید به اظهارات پزشکیان دربارۀ مذاکرات هسته ای چه بود؟

»مسئول سابق لبنانی«: باید برای جنگ سرنوشت ساز آماده شویم

»روزنامه عبری«: قبل از انتخابات آمریکا، جنگی در جبهه شمال رخ نمی دهد

مهدی صالحی
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رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر 
کرج گفت: ما و مردم کرج از نحوه و روند توزیع آسفالت 
رضایت نداریم. عدالت توزیعی با نیاز مردم و تدبیر انطباق 
ندارد. برخی معابر عمومی که نیاز آن  ها به آسفالت ۱۰۰ درصد 
نیست آسفالت می شوند و عمده معابر که نیاز مردم هستند، 

انجام نمی شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، جواد چپردار در یکصد و هشتاد و 
یکمین جلسه رسمی شورای شهر کرج اظهار داشت: ظرفیت 
اسمی کارخانه آسفالت و متوسط تولید روزانه ما در حال 
حاضر چقدر است و آیا با یکدیگر برابرند یا نه؟ اگر نه دلیل 
آن چیست؟ کاهش تولید یا کسری توزیع در مناطق نقض 
مدیریتی است. آن هم در خصوص کارخانه ای که ارقام و 
سبقه تولیدات آن در سنوات قبلی بیشتر بود و بنای ما ان 

بود که سایر شهر های اقماری استان را نیز پوشش دهیم.
وی با تاکید بر ضرورت شناسایی مشکل به منظور اقدام 
جهت رفع نواقص موجود و با بیان اینکه باید نظارت ها را 

تقویت کنیم، خاطرنشان کرد: افزایش ردیف های بودجه و 
مرکزی نمودن آسفالت به جهت تحقق کارامدی بوده است. 
نقص پیمانکاران مناطق قابل پذیرش نیست و باید رفع گردد. 

کسب  منظور  به  باید  عمران  افزارهای  نرم 
رضایت مردم مورد استفاده قرار گیرند نه 
آنکه در رغم مطالبات مردم محلات و بهانه 

صرف بلا ضرور آسفالت در معابر گردد.
حقوقی  و  نظارت  کمیسیون  رئیس 
شورای اسلامی شهر کرج تصریح کرد: 

حتی ما اعضای شورای شهر و مدیران 
نیز از آسفالتی که در شهر توزیع 

نداریم،  رضایت  شود  می 
مشکل کجاست؟ رضایت 
مردم در زمینه آسفالت 
از  محلات  و  معابر 
جمله مطالبات اصلی 

آن  هاست، چرا اقدامی جهت رفع نواقص آن اقدام کارآمدی 
صورت نمی گیرد؟

چپردار با تاکید بر اینکه باید کوچه پس کوچه های شهر 
هم آسفالت و مشکلات موجود مرتفع شود، اذعان کرد: چه 
دلیلی دارد که معبری مانند بلوار خوارزمی، سرداران، میدان 
کرج  با این همه تناژ و متراژ آسفالت شود و محلات کم 
برخوردار از این موهبت بی بهره باشند؟ در اولویت قرار 

دادن چنین معابری ضرورت ندارد.
اسلامی  شورای  حقوقی  و  نظارت  کمیسیون  رئیس 
شهر کرج اظهار کرد: مردم کرج از نحوه و روند توزیع 
آسفالت رضایت ندارند زیرا برخی معابر عمومی 
که نیاز آن  ها به آسفالت ۱۰۰ درصد نیست 
آسفالت می شوند و برخی دیگر که نیاز 
مردم هستند، انجام نمی شود. یک بار 
رفع  مشکل  این  باید  همیشه  برای 

شود.

یاد و خاطره حماسه های ۴۰۰ شهید والامقام اصناف و بازاریان استان البرز در هشت سال دفاع مقدس روز چهارشنبه با برپایی کنگره با 
شکوه در اداره کل صنعت، معدن وتجارت این استان گرامی داشته شد. »محمد انصاری« -مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان البرز- به 
عنوان اولین سخنران این کنگره گفت: امسال برای نخستین بار در استان کنگره شهدای اصناف و بازاریان البرز برنامه ریزی و عملی شد. 
اصناف و بازاریان در عرصه های مختلف انقلاب اسلامی و دفاع مقدس به خوبی نقش آفرینی کرده و برگزاری این یادواره ها و کنگره ها 
مانند سایر امور محوله اداری و اجتماعی نیست بلکه به عنوان یک ضرورت و وظیفه غیر قابل انکار توسط احاد جامعه باید دنبال شود. 

براساس بررسی ها، بیش از ۴۰۰ شهید والامقام از قشر بازاریان و اصناف استان در ایام دفاع مقدس به شهادت رسیدند.

یاد و خاطره ۴۰۰ شهید والامقام اصناف و بازاریان البرز گرامی داشته شد

در شهر

»جواد جپردار«:

مردم از روند توزیع آسفالت در مناطق شهری ناراضی  اند

از »البرز« چه خبر؟

 

»استاندار«: 

البرز رتبه برتر کشور 

در سوادآموزی را دارد

استاندار البرز کسب با اشاره به کسب رتبه نخست استان در 
نهضت سوادآموزی کشور از مجموعه دست اندرکاران این بخش 

قدردانی کرد.
مجتبی عبداللهی روز گذشته در نشست شورای آموزش و پرورش 
و پشتیبانی نهضت سوادآموزی استان البرز افزود: اکنون این توقع 
وجود دارد که امکانات و فضای مدارس علاوه بر تعلیم و تربیت 

در اختیار اقدامات فرهنگی و اجتماعی محله ها نیز قرار گیرد.
استاندار البرز گفت: مدارس می تواند در محله ها به یک پایگاه 
فرهنگی و اجتماعی در کنار مساجد تبدیل شوند. ضرورت دارد به 
خواسته ها و نیازهای معلمان توجه ویژه ای داشته باشیم و اجازه 
ندهیم که فرهنگیان استان خود را در مواجهه با مشکلاتشان تنها 
ببینند، چرا که آرامش خاطر آن  ها تأثیر مستقیمی بر کیفیت 

آموزش و پرورش آینده سازان کشور دارد.
عبداللهی گفت: این انتظار وجود دارد که در شرایط موجود با 
توجه به گستره تهاجم فرهنگی و رشد روز افزون آسیب هایی که 
بواسطه فضای مجازی و تولیدات فرهنگی و اجتماعی متناقضی 
که از سوی دشمنان طرح ریزی می شود، کنترل و حساسیت 
بیشتری از سوی مدیران، ناظمان و معلمان از مدرسه تا خانه 
اعمال شود. سرویس مدارس نیز از جمله مسایلی مهمی تلقی 
می شود که در زمان کوتاهی اثر جدی بر روحیه و شخصیت 
دانش آموزان دارد بنابراین در استان البرز با جدیت در ساماندهی 
این امر اقدام شد و برخی چالش ها نیز در سطح کلان باید مورد 

بررسی قرار گیرد.
استاندار البرز گفت: همواره در خصوص مجموعه مسائل آموزش 
و پرورش استان با جدیت ورود کرده ایم و در ابعاد مختلف به 

جزییات، دقیق شده و تصمیم گیری شده است.

۱۱۰ زندانی ندامتگاه قزلحصار

 کرج باسواد شدند

مدیر مجتمع ندامتگاهی قزلحصار کرج گفت: ۱۱۰ زندانی 
های  درکلاس  شرکت  با  جاری  سال  در  ندامتگاه  این 

سوادآموزی با سواد شدند.
»اله کرم عزیزی« روز گذشته اظهار کرد: در راستای اجرای 
سیاست  های اصلاحی و تربیتی سازمان زندان  ها، مینه 
و  دانش  و  علم  کسب  به  مندان  علاقه  برای  آموزش 

تحصیل ایجاد شده است.
وی اضافه کرد: مرکز یادگیری اندیشه نو واحد آموزش 
بی  زندانیان  شناسایی  با  قزلحصار  ندامتگاهی  مجتمع 
سواد و کم سواد اقدام به برگزاری کلاس های آموزشی به 
۲ صورت کلاسیک و آموزش فرد به فرد برای بازماندگان 

از تحصیل کرده است.
عزیزی گفت: نمایندگان اعزامی از اداره آموزش وپرورش 
ناحیه چهار کرج پس از پایان دوره تحصیلی زندانیان با 
حضور در مجتمع ندامتگاهی قزلحصار نسبت به برگزاری 

امتحانات پایان دوره اقدام می کنند.
تمام  گفت:  کرج  قزلحصار  ندامتگاهی  مجتمع  مدیر 
امکانات و ملزومات آموزشی اعم از کتب درسی، لوازم 
التحریر و امثال آن به صورت رایگان در اختیار زندانیان 

سوادآموز قرار می گیرد.
عزیزی یادآور شد: از مجموع شرکت کنندگان ۹۹ زندانی 
در  نفر  چهار  و  آموزی  سواد  دوره  پایان  امتحانات  در 

امتحانات پایان دوره انتقال شرکت کردند.

گوشه  وکنار

رسمی  جلسه  در  کرج،  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
شورای اسلامی سهر کرج از وضعیت نامناسب آسفالت 
معابر شهر انتقاد کرد و گفت: با وجود آسفالت روزانه، 
تعداد زیادی از خیابان ها که تراش خورده اند، بیش تر 

بدون آسفالت مانده اند.
صارم  قهرمانی  مریم  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
در یکصد و هشتاد و یکمین جلسه رسمی شورای 
اسلامی شهر کرج در خصوص بررسی لایحه شهرداری 
اعتباری  ردیف  عنوان  تغییر  و  افزایش  در خصوص 
پخش  و  حمل  قیرپاشی،  تراش،  زیرسازی،  پروژه 
مکانیزه آسفالت سطح شهر، اظهارداشت: بسیاری از 
خورده اند،  تراش  پیش  ماه ها  که  شهر  خیابان های 
هنوز آسفالت اند در این راستا خواستار شفاف سازی 

شهرداری هستم.
تا ۱۰۰ تن آسفالت  به توزیع روزانه ۷۰  با اشاره  وی 
در مناطق مختلف شهر، اذعان کرد: چرا با این حجم 
نیستیم؟  معابر  وضعیت  بهبود  شاهد  آسفالت،  از 
برنامه ریزی دقیق و اولویت بندی مناسب وجود ندارد، 

و این موضوع باعث می شود تا برخی معابر در شرایط 
نامناسبی باقی بمانند.

عضو شورای شهر کرج به وجود آمار و ارقام کارشناسی 
و  آسفالت  به  منطقه  هر  نیازهای  تعیین  برای 
بدانیم  گفت:باید  و  تاکیدکرد  پروژه ها  اولویت بندی 
بتوانیم  تا  دارند  آسفالت  به  نیاز  بیشتر  کدام معابر 
بودجه را به صورت هدفمند و کارآمد تخصیص دهیم 

و از هدررفت منابع جلوگیری کنیم.
قهرمانی با انتقاد از کیفیت پایین اجرای پروژه های 
و  تراش  از موارد،  بسیاری  در  آسفالت، تصریح کرد: 
روکش آسفالت با بدترین کیفیت و بدون نظارت کافی 
انجام می شود که این امر علاوه بر هدر دادن منابع، 

باعث کوتاه شدن عمر مفید آسفالت نیز می شود.
تابستان  در فصل  معابر  به وضعیت  وی همچنین 
اشاره کرد و گفت: در فصل گرم سال که تردد در شهر 
افزایش می یابد، مردم انتظار دارند که شهرداری  به 
انجام کارهای خود بپردازند و نسبت به بهبود وضعیت 
معابر اقدام کنند، اما متأسفانه درخواست های مردم 

برای آسفالت معابر بی پاسخ مانده است.
قهرمانی در پایان سخنان خود از شهرداری خواست تا 
با برنامه ریزی دقیق و شفاف سازی، نسبت به بهبود 

وضعیت آسفالت معابر شهر اقدام کند.

برخی  در  مردم  گفت:  کرج  شهر  شورای  رئیس  نایب 
ایستگاه های پر ازدحام دقایق طولانی را در انتظار اتوبوس 

به سر می برند.

به گزارش »دنیای هوادار«، فاطمه منعمی در تذکر پیش از 
دستور یکصد و هشتاد و یکمین جلسه رسمی شورای شهر 
کرج  اظهار کرد: سه راه رجایی شهر، بلوار موذن به سمت 
دانشگاه و پایانه شهید سلطانی از جمله این نقاط هستند.

وی اضافه کرد: این  ها مناطقی هستند که به اطلاع ما رسیده 
و نقاط دیگری از شهر نیز شامل این مشکل می شوند.

منعمی تاکید کرد: اگر خدمات رسانی تاکسی های اینترنتی 
با  معابر  این  در  نباشد  عنوان شده،  نقاط  در  بخصوص 

مشکلات جدی روبه  رو خواهیم شد.
عضو شورای شهر خاطرنشان کرد: علت کمبود اتوبوس ها و 
فواصل طولانی تردد آن  ها باید مورد بررسی و پیگیری قرار 
گیرد چرا که شهروندان باید از ناوگان حمل و نقل شهری 
مناسب بهره مند شوند و تاخیر و کمبود در این زمینه مورد 

پذیرش نیست.
منعمی، در بخش دیگری از نطق پیش از دستور خود به 
شرایط نامطلوب کفپوش ها و روشنایی پارک ها اشاره کرد 
و ادامه داد: با توجه به تذکر این مورد در گذشته، کفپوش 
تعدادی از پارک ها ترمیم و اصلاح شد اما در زمینه تامین 

روشنایی پارک ها اقدامی انجام نگرفته است.
وی، تصریح کرد: نبود روشنایی مناسب در پارک ها وقوع 
ناهنجاری ها و حوادث متعددی را به همراه دارد که لازم 

است در این زمینه اقدام فوری انجام گیرد.
کرج  شهرداری  از  همچنین  شهر  شورای  رئیس  نایب 
خواست گزارش اقدامات خود را در قبال سوالات اعضای 
شورا به موقع و به صورت جامع ارائه دهد تا این موارد مورد 

تذکر قرار نگیرد.

»مریم قهرمانی« تأکید کرد؛ معابر کرج در انتظار آسفالت

سرویس دهی ضعیف ناوگان اتوبوسرانی در نقاط پرتردد شهر
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»محمدرضا سلطانی« -مدیرعامل کانون دفاتر خدمات الکترونیک قضایی- گفت: اکنون در ۵۰ شهر از ۲۰ استان کشور و 
بیش از ۱۸۰ دفتر، خدمات الکترونیک قضایی سیار ارائه می شود. آنچه در کانون دفاتر خدمات الکترونیک قضایی اتفاق 
می افتد، حاصل کار گروهیِ اعضای هیأت مدیره و اعتماد و اطمینان ریاست مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه 
است. این دوره از نشست هم اندیشی نمایندگان استانی، کارگروه های تخصصی و کارشناسی تشکیل و از دو هفته قبل 
در فضای مجازی فعال شدند؛ همچنین از روز گذشته نیز این کارگروه ها به فعالیت خود ادامه دادند و حاصل اقدامات 

آن  ها با حضور کارشناسان کانون جمع بندی شد که در همین جلسه نتایج آن توسط دبیر هر کارگروه ارائه خواهد شد.

ارائه خدمات الکترونیک قضایی سیار در ۲۰ استان

داستان جلد

بررسی های جدید نشان می دهد کشورهای جهان حداقل ۲ 
تریلیون و ۶۰۰ میلیارد دلار )۲ تریلیون پوند( در سال صرف 
نابودی طبیعت  و  باعث گرمایش  یارانه هایی می کنند که 

می شوند.
می دهد  نشان   )Earth Track( ترَک  ارِث  سازمان  گزارش 
دولت ها همچنان میلیاردها دلار برای معافیت  مالیاتی و 
یارانه  و غیره هزینه می کنند که به صورت مستقیم بر خلاف 
اهداف توافق نامه زیست محیطی پاریس در سال ۲۰۱۵ میلادی 
و توافق نامه تنوع زیستی کونمینگ- مونترال در سال ۲۰۲۲ 
میلادی )که به منظور پایان بخشیدن به نابودی تنوع زیستی 
برگزار شد( است و به این شکل از جنگل زدایی، آلودگی آب 
و مصرف سوخت های فسیلی به صورت مستقیم حمایت 

می کنند.
مثلاً دولت ها حامی کشتی های ماهیگیری بزرگ هستند که 
صید بی رویه می کنند و برای بنزین، کودهای مصنوعی و تولید 
محصولات تک کِشتی )کشت فقط یک محصول و به کار نبردن 

زمین برای محصولات و کارهای دیگر( یارانه می دهند.

این گزارش نشان داد مجموع سالانه یارانه های مضر برای 
در  یادشده  سازمان  گزارش  آخرین  انتشار  از  محیط زیست، 
سال ۲۰۲۲ میلادی تا کنون، بیش از ۸۰۰ میلیارد دلار )یا ۵۰۰ 
میلیارد دلار با توجه به تورم( افزایش یافته است؛ این افزایش 
به دلیل تبعات جنگ در اوکراین است که باعث شد یارانه 

سوخت های فسیلی به شدت افزایش یابد.
کریستیانا فیگرز )Christiana Figueres(، که در حین مذاکرات 
توافق پاریس، دبیر اجرایی کنوانسیون سازمان ملل متحد درباره 
تغییر اقلیم بود، اظهار کرد: یارانه های مضر برای محیط زیست 
یک مشکل نگران کننده است و دولت ها باید سیاست های 

زیست محیطی منسجمی اتخاذ کنند.
وی گفت: دو سال پس از امضای طرح شاخص تنوع زیستی، 
همچنان با تأمین مالی اقدامات منجر به انقراض گونه ها مردم 
را در معرض خطری بزرگ قرار می دهیم. برآوردها بیش از آن 
چیزی است که قبلاً تصور می شد: در حال حاضر حداقل ۲.۶ 
تریلیون دلار بودجه صرف تخریب طبیعت می شود که احتمال 
دستیابی ما به هدف حفاظت از طبیعت و مقابله با تغییر 

اقلیم را کاهش می دهد.
نویسندگان این گزارش که از کارشناسان برجسته در زمینه 

یارانه ها هستند، گفتند: می توان بخش چشمگیری از ۲.۶ 
تریلیون دلار )که معادل حدود ۲.۵ درصد تولید ناخالص داخلی 
جهان است( را به اقداماتی اختصاص داد که به نفع مردم و 
طبیعت است؛ تقریباً همه دولت های جهان متعهد شدند این 
کار را به عنوان بخشی از توافقنامه تنوع زیستی کونمینگ- 
مونترال سازمان ملل متحد )Cop۱۵( در دسامبر ۲۰۲۲ میلادی 

انجام دهند.
اجلاس بعدی تنوع زیستی سازمان ملل متحد )Cop ۱۶( ماه 

آینده میلادی در کلمبیا برگزار می شود.

»دنیای هوادار« بررسی می  کند؛

جهان سالانه 2/6 تریلیون دلار هزینه می  کند تا طبیعت را نابود کند!

»دنیای هوادار« گزارش می  دهد؛ 

درمان یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
معتاد در کشور

رئیس هیات مدیره کانون انجمن های صنفی مراکز درمان سو 
مصرف مواد کشور گفت: یک میلیون و ۶۰۰ هزار معتاد در مراکز 
سو مصرف مواد تحت درمان هستند و هر فردی که خود را 
به این مراکز سو مصرف مواد معرفی کند از تعقیب دستگاه 

قضایی مصون است.
به گزارش »دنیای هوادار«، علی غلامی در حاشیه برگزاری 
دومین همایش ملی تازه های اعتیاد و چالش های آن دریک 
نشست خبری که در دانشگاه علوم توانبخشی و سلامت 
اجتماعی برگزار شد، افزود: سالی ۳ هزار میلیارد تومان این 
مراکز با فروش داروهای ترک اعتیاد به وزارت بهداشت سود 

می رسانند.
وی با اشاره به فعالیت ۹ هزار مرکز درمان سو مصرف مواد 
در کشور گفت: تولیت این مراکز با وزارت بهداشت بوده و با 
کمپ های ترک اعتیاد که توسط بهزیستی مجوز می گیرند، 

متفاوت است.
غلامی تصریح کرد:درمان متادون به دلیل القائات نادرست 
برجسته شده و ۶۰ میلیون دز اکسیکودون)دارویی است که برای 
درمان درد استفاده می شود و ماده آن مشابه هرویین است( در 
کشور مصرف می شود که آسیب زا است در حالیکه باید توسط 

وزارت بهداشت عرضه این دارو کنترل شود.
وی تاکید کرد: تولید مصرف ماده اولیه متادون برای تعمیم 
نیازهای مراکز ۲۶ تن است در حالیکه بالای ۴۰ تن در کشور 
است و مجوز صادرات این دارو به افغانستان و پاکستان داده 
شده ولی در بازار سیاه عرضه می شود و بیماران ما رغبت ندارند 

به مراکز درمان سو مصرف مواد مراجعه کنند.
غلامی با بیان اینکه یک بیمار معتاد ۱۰ نفر را نیز به سمت 
مصرف مواد مخدر سوق می دهد، گفت: بیمارانی که از مصرف 
مواد مخدر پرخطر به سمت مصرف مواد کم خطر ترغیب داده 
می شود ، از درمان نگهدارنده برخوردارند و متادون مصرف می 
کنند، زیرا با این دارو ۷۰ درصد عملکرد خود را بدست می آورند 

و به جامعه بر می گردند.
وی تاکید کرد: عمده فعالیت ما در مراکز درمان سو مصرف مواد 
درمان نگهدارنده بوده ولی تولید ماده اولیه دارویی متادون بیش 

از نیاز مراکز درمان سو مصرف مواد است.

افزایش مصرف حشیش و ماری جوانا در کشور
رضا مکری عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران نیز 
با هشدار به افزایش مصرف حشیش و ماری جوانا در کشور 
افزود : زمانی افراد مواد محرک برای سرخوشی، بی خوابی به 
خصوص در زمان امتحانات و غیره مصرف می کردند ولی اکنون 
حشیش و ماری جوانا جایگزین این مواد به خصوص در قشر 

جوان کشور شده است.

باور غلط مواد مخدر گل به عنوان عارضه بی خطر
آرمین محمدی عضو هیات کانون کشوری درمان اعتیاد نیز 
گفت: گل در میان جوانان بسیار خوشنام شده،و به باور غلط 
در بین نوجوانان و جوانان این ماده مخدر به عنوان محرک بی 

عارضه رواج پیدا می کند.
وی تاکید کرد: امروزه حشیش، ماری جوانا و گل با ترکیبات 
سیگار مخلوط و مصرف می شوند، در حالیکه سلامت جسمی 
و روانی نوجوانان و جوانان را به خطر می اندازد و باید اطلاع 
رسانی و آموزش های لازم در این جمعیت و آگاهی رسانی به 

خانواده ها انجام شود.

  کفِ جامعه

ثمینه دریایی

معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان هواشناسی کشور 
گفت: توسعه زیر ساخت های هواشناسی نیازمند تخصیص 

اعتباری معادل ۵ همت طی پنج سال است.
به گزارش »دنیای هوادار«، محمد ناصر هاشمی در حاشیه 
از  کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان  مدیران  از  یکی  بازدید 
واحدهای عملیاتی سازمان اظهار کرد: برای ارتقای شبکه 

دیدبانی سازمان باید یک جهش اعتباری قابل ملاحظه در 
بودجه سازمان هواشناسی کشور رخ دهد تا کمبودها جبران 
شود. او ادامه داد: با وجود همه محدودیت ها در چند سال 
اخیر پیشرفت های چشمگیری در سازمان رخ داده که یکی 
از آن ها خریداری و نصب دهمین رادار هواشناسی کشور 

است که پس از ۱۵ سال از نصب نهمین رادار محقق شد.
معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان هواشناسی کشور 
اضافه کرد: برخی تجهیزات ما نظیر رادار هواشناسی به دلیل 
کاربردهای دوگانه ای که دارند، تحت تحریم هستند و تامین 

آن ها بسیار دشوار است.
هاشمی در بخش دیگری از صثحبت های خود به وضعیت 
وصول درآمدهای سازمان هواشناسی اشاره کرد و گفت: 
بخشی از درآمدهای سازمان عمومی است و بخشی برای 

نخستین بار امسال اختصاصی شد.
او افزود: درآمدهای عمومی بر اساس سازوکار جاری کشور 
به خزانه دولت واریز می شود و در نهایت بخشی از آن به 
سازمان بر می گردد که ما تلاش می کنیم سهم سازمان از 

این درآمدها افزایش پیدا کند.
معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان در ادامه با تاکید بر 
ضرورت ارتقای معیشت کارکنان به ویژه در استان ها گفت: 

در سال های گذشته تلاش های زیادی برای بهبود معیشت 
همکاران شد و توفیقاتی هم به دست آمد اما به دلیل 
تغییرات شدید شرایط اقتصادی کشور، پایین بودن سطح 
حقوق و دستمزد همچنین افزایش تورم، این توفیقات 

چشمگیر نیست.
هاشمی اضافه کرد: به نظر می رسد شرایط فعلی حقوق و 
دستمزد در بسیاری از دستگاه های اجرایی کشور از جمله 
هواشناسی یکی از چالش های دستگاه های اجرایی است که 

نیازمند اقدام عاجل است.
او ادامه داد: سازمان هواشناسی یک دستگاه کاملا تخصصی 
است که حفظ نیروی متخصص و کاربلد در حوزه های 
دیدبانی، پیش بینی و مهندسی تجهیزات با حقوق های 

فعلی آسان نیست.
در  کشور،  هواشناسی  سازمان  عمومی  روابط  گزارش  به 
این بازدید معاون اعتبارات هزینه ای امور برنامه و بودجه 
استان ها و کارشناس بودجه هزینه ای امور استان های برنامه 
و بودجه کشور ضمن بازدید از واحدهای عملیاتی سازمان، 
در نشستی در معاونت توسعه مدیریت و منابع سازمان به 
بررسی وضعیت اعتبارات ادارات کل هواشناسی استان ها 

پرداختند.

رئیس سازمان اورژانس کشور گفت: اورژانس نیازمند ۴ هزار 
دستگاه آمبولانس و استخدام ۶ هزار تکنسین جدید برای 

ارائه به موقع خدمات درمانی به مردم است.
جعفر میعادفر اورژانس را یک نهاد حاکمیتی و هزینه بر 
دانست و گفت: از آنجا که خدمات اورژانس سبب افزایش 
اعتماد اجتماعی در بین آحاد جامعه شده است، تقویت 

ناوگان آن رضایت عمومی را ارتقا می دهد.
وی با بیان اینکه اورژانس در پیشانی حوزه سلامت قرار 
دارد، افزود: خدمات اورژانس در شرایط اضطرار و رایگان ارائه 

می شود و تاخیر در ارائه خدمت آن قابل جبران نیست.
میعادفر خواستار اولویت بخشی به اورژانس در برنامه های 
وزارت بهداشت شد و افزود: با توجه به اینکه رئیس جمهور 
نیز سابقه حضور در این وزارتخانه دارد، به نظر می رسد 

شناخت کافی از نیازهای این بخش دارد.
وی بزرگترین چالش اورژانس را فرسوده بودن ناوگان آن و 
کمبود نیروی انسانی دانست و گفت: سه هزار آمبولانس 

فرسوده در کشور داریم که باید نوسازی شوند.
رئیس سازمان اورژانس کشور به توسعه مناسب اورژانس 

هوایی در سال های اخیر اشاره و افزود: ۵۴ پایگاه اورژانس 
هوایی در کشور فعال است که دو پایگاه دارای هواپیمای بال 

ثابت و ۵۲ پایگاه دارای بالگرد اورژانس است.
میعادفر با یادآوری اینکه اورژانس هوایی در دنیا بسیار گران 
قیمت است، خاطر نشان کرد: در بودجه سالانه، ردیف بودجه 
مشخصی برای اورژانس هوایی نداریم که باید مورد توجه قرار 
گیرد. وی گفت: به حدود ۴ هزار آمبولانس و ۶ هزار نیروی 
انسانی در اورژانس نیاز داریم که رفع آن نیازمند همکاری 

تمام بخش های دولت است.

»معاون سازمان هواشناسی کشور«: توسعۀ زیرساخت های هواشناسی کشور ۵ همت اعتبار نیاز دارد

اورژانس نیازمند ۴ هزار آمبولانس و ۶ هزار تکنسین جدید است
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یک مقام مسئول کارگری از پیشنهاد افزایش دوبار در سال 
دستمزد کارگران استقبال کرد و گفت: ترمیم دستمزدها در 
نیمه دوم سال اقدام مثبتی در جهت بالا رفتن قدرت معیشت 

و رفاه حال خانوارهای کارگری خواهد بود.
محسن باقری با اشاره به طرح اصلاح ماده ۴۱ قانون کار در 
مجلس و پیشنهاد افزایش دوبار در سال حقوق کارگران از سوی 
برخی فعالان کارگری، گفت:طبق قانون، شورای عالی کار مکلف 
است همه ساله دستمزد کارگران را بر مبنای محاسبه نرخ تورم 
و سبد معیشت مشخص کند. در گذشته دولت ها سالی یکبار 
حقوق ها را افزایش می دادند، ولی اکنون شرایط اقتصادی به 
گونه ای است که تعیین یکبار در سال نمی تواند پاسخگوی 

هزینه های زندگی کارگران و حتی بازنشستگان باشد.
وی اضافه کرد: با ورود به سال جدید به طور طبیعی افزایش 
قیمت حامل های انرژی، ایاب و ذهاب، هزینه های درمان و 
اقلام خوراکی را شاهد هستیم؛ بنابر این وقتی به طور متوسط 

قیمت ها به طور فصلی و بعضا روزانه تغییر می کند طبیعی 
است که گذران زندگی برای کارگران دشوار شود و این مسئله 

قدرت معیشت آن  ها را تنزل دهد.
عضو کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار استان تهران 
تصریح کرد: برخی کشورها با افزایش تورم و تحت تاثیر شرایط 
اقتصادی به ترمیم چندباره دستمزد نیروهای کار خود روی 
آورده اند. در این کشورها سندیکاهای کارگری و کارفرمایی 
گردهم آمده و در خصوص افزایش دستمزد نیروی کار چانه زنی 
می کنند و از دولت می خواهند که دستمزدها را ترمیم کند تا 

بار افزایش هزینه ها بر زندگی کارگران تحمیل نشود.
باقری ادامه داد: در این کشورها به جهت حفظ قدرت خرید 
کارگران و جلوگیری از اثرات تورم بر معیشت،   دستمزدها 
مجدد به روز می شود؛ بنابر این دستمزد باید به نحوی تعریف و 
تعیین شود که به کارگر قدرت خرید بدهد و هزینه های زندگی 

او را تامین کند.
این مقام مسئول کارگری در پایان گفت: بند دو ماده ۴۱ 
قانون کار تاکید دارد که در تعیین حداقل دستمزد، علاوه بر 

محاسبه نرخ تورم اعلامی از سوی مراجع رسمی باید هزینه 
سبد معیشت خانوار نیز مدنظر قرار گیرد.

»سعید توکلی« -مدیرعامل شرکت ملی گاز- گفت: اکنون دیگر ناترازی انرژی مطرح نیست، کمبود داریم و این موضوع بسیار جدی 
است و باید مورد توجه باشد. بحث کاهش مصرف گاز تنها به مصرف کنندگان برنمی گردد و باید در حوزه توسعه و سرمایه گذاری نیز 
اقدام شود. هرکس بخواهد در کشور و صنعت موفق باشد، باید طرف های ذینفع را تعریف کند و بشناسد. دغدغه نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی  مشخص و مهم است؛ باید بدانیم نمایندگان با ما مخالف نیستند، بلکه توقع آن  ها یک چیز است و اختیارات و توان 
ما چیز دیگری است. اگر کشور راهبرد توسعه صنعتی نداشته باشد و جانمایی صنعت با توجه به آمایش کشور انجام نگیرد، بعید 

است به توسعه هشت درصدی برسیم.

دیگر ناترازی انرژی مطرح نیست، کمبود داریم

تاکید بر لزوم ترمیم دستمزدها در نیمه دوم سال؛

دستمزد باید به کارگر قدرت خرید دهد

اقتصاد کلان

 

منتظر ارتقای کیفیت
 اینترنت باشید

مطالبات  از  یکی  به  اینترنت  کیفیت  ارتقای  روزها  این 
کاربران تبدیل شده و وزیر ارتباطات هم اخیرا اعلام کرده 
است که این موضوع را به صورت جدی در وزارت ارتباطات 
دنبال می کنند و امیدوارند در آینده نزدیک در زمینه ارتقای 
کیفیت ارتباطات و دسترسی ها خبرهای خوبی به مردم 

بدهند.
اینترنت به عنوان یکی از بزرگترین منابع توسعه دهنده 
زمینه های  در  بسزایی  نقش  امروزه  جهان،  کشورهای 
گوناگون از تجارت گرفته تا آموزش دارد و بر همین اساس 
اهمیت زیرساخت اینترنتی قوی و اتصال سریع را نمی توان 

نادیده گرفت.
به اعتقاد کارشناسان، ارتباطات در عصر جدید یکی از حقوق 
محسوب  مردم  عمومی  حقوق  جزو  و  انسان ها  اساسی 
می شود بنابراین دیگر امتیاز نیست و تبدیل به حق شده و 

باید عدالت در این حوزه رقم بخورد.
اینترنت  با این اوصاف اختلال و کندی در دسترسی به 
بار  یک  وقت  چند  هر  دادن  رخ  با  که  است  موضوعی 
اینترنت  از  کاربران  استفاده و رضایت  بر تجربه  می تواند 
اقدامات  گذشته  سال های  در  بنابراین  باشد.  تأثیرگذار 
مانند  زیرساخت  و  شبکه  کیفیت  بهبود  برای  متعددی 
توسعه پروژه فیبرنوری و تشکیل کارگروهی برای رسیدگی 
به اینترنت انجام شد اما همچنان این انتظار و درخواست از 
سوی کاربران که مصرف کننده هستند وجود دارد تا تدابیری 
از سوی نهادهای مربوطه از جمله وزارت ارتباطات در این 

زمینه اندیشیده شود.
دولت های  اولویت  که  همانگونه  شبکه  کیفیت  بهبود 
گذشته بود اکنون به عنوان یکی از برنامه های مهم وزارت 
ارتباطات در دولت چهاردهم شناخته می شود. در این راستا، 
سید ستار هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
حاشیه نخستین نشست خبری رئیس جمهور درباره شبکه 
شبکه  بحث  کلی  صورت  به  است:  کرده  اظهار  اینترنت 
دو بعد متفاوت دارد. یک بعد آن بحث کیفیت خدمات 
ارتباطات که مشخصا در حوزه موارد وزارت ارتباطات قرار 
می گیرد و ما حتما به صورت جدی آن را دنبال می کنیم و 
امیدواریم در آینده نزدیک در زمینه ارتقای کیفیت ارتباطات 
و دسترسی ها خبرهای خوبی به مردم بدهیم البته برای 
خبر آن چیزی است که مردم در زندگی کاملا حس و لمس 

می کنند.
وی افزود: یکی از مطالبه گرهای جدی پسرم هستند که 
پای کار شبکه است و مدام مطالبه می کند و ما هم خود را 

مکلف می کنیم که این موضوع را پیگیری کنیم.
به گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در حال حاضر 
شبکه  چالش های  آسیب شناسی  حوزه  در  ویژه ای  تیم 
کار  به  مشغول  ارتباطات  وزارت  در  ارتباطات  کیفیت  و 
است. او همچنین تاکید کرده که در حوزه سیاست گذاری 
همانگونه که می دانیم سیاست گذاری در وزارت ارتباطات 
را در نظر گرفته ایم که  اما سازوکارهایی  انجام نمی شود 
کنش گری های فعال داشته باشیم و در مقابل سیاست های 
کلی، مدل ها و شیوه های جدیدی را به لایه سیاست گذاری 

ارائه دهیم.
موضوعی که پیش از این وی در روزهای آغازین فعالیتش 
با تاکید بر تقویت کیفیت شبکه، آن را یکی از اولویت ها 
و برنامه های اصلی خود و همکارانش در وزارت ارتباطات 

اعلام کرده بود.  

فناوری

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تأکید بر لزوم 
امانتداری در انعکاس اخبار و جلب اعتماد مخاطبین، 
خطاب به رئیس صدا و سیما گفت: باید با مردم حرف 
بزنیم و مشکلات را تا رسیدن به نتیجه پیگیری کنیم تا در 

نتیجه مردم خوشحال و امیدوار به آینده باشند.
به گزارش »دنیای هوادار«، آیت الله حسینی بوشهری در 
دیدار مدیرکل صدا و سیمای استان قم با تأکید بر اهمیت 
جلب اعتماد مخاطب ابراز داشت: صدا و سیما باید اخبار 
را امانتدارانه به مخاطب منتقل کند تا اعتماد مخاطب را 

جلب کند.
وی خاصیت این اعتماد سازی را مقابله با هجمه های 
دشمنان عنوان کرد و ادامه داد: ناتوی فرهنگی تمامی ارکان 
جامعه را نشانه گرفته است. تلاش دشمنان این است که 
نقاط ضعف را چند برابر جلوه دهند و داشته های ما را اساساً 
مطرح نکنند یا به گونه ای جلوه دهند که جامعه آن نقاط 

قوت را به عنوان نقاط ضعف در نظر بگیرد.
امام جمعه قم افزود: کشورهای مستکبر و زیاده خواه دنیا 
برای اینکه بتوانند بر دنیا آقایی کنند، سعی می کنند تا 
داشته های دیگر کشورها را به عنوان نقاط ضعف جلوه 
دهند و این نقاط قوت مانند انرژی هسته ای را فقط برای 

خود نگاه دارند.
اولین نقش رسانه؛ اطلاع رسانی دقیق و ارائه تحلیل خوب
وی خاطر نشان کرد: نقش اول رسانه، اطلاع رسانی دقیق 

به همراه تحلیل خوب است؛ چرا که خبرهای بدون تحلیل 
که  افرادی  از  باید  بنابراین  عمق هستند.  بدون  و  گذرا 

می توانند اخبار را به خوبی تحلیل کنند استفاده کنید.
نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری بیان داشت: نباید راه 
را برای ورود افکار مختلف به صدا و سیما ببندیم؛ اما نباید 
اجازه داد تا افرادی با سخنان خود جامعه را دچار تردید کنند 
و خود را اینگونه مطرح نمایند. بنابراین باید افراد توانایی 
برای پاسخگویی نیز دعوت شوند تا مردم دچار تردید نشوند.
خبرهای قم در باب مسائل حوزوی و معنوی باید در جامعه 
پررنگ شوند / نباید مسائل قم را در حد یک استان معمولی 

دید.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به جایگاه ویژه 
معنوی و علمی شهر مقدس قم تأکید کرد: سرمایه های 
علمی و معنوی قم باید با حساب دیگری دیده شود. نباید 
مسائل قم را در حد یک استان معمولی دید. خبرهای قم 
در باب مسائل حوزوی و معنوی باید در جامعه پررنگ 
و  با مسئولین  به مذاکره  این مسئله  از  شوند. بخشی 
بخشی دیگر به نحوه و کیفیت تهیه محتوا و انتقال پیام به 

مخاطب باز می گردد.
ما در جهان به دنبال جنگ نیستیم؛ اما نمی توانیم نسبت 

به مسائل غزه بی تفاوت باشیم
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه ضمن یادآوری جنایات 
رژیم صهیونیستی در غزه، ابراز داشت: ما برای صدور انقلاب 

اسلامی در جهان به دنبال جنگ نیستیم - جنگ هشت 
ساله را نیز به ما تحمیل کردند - اما امروز نمی توانیم نسبت 
به مسائل غزه بی تفاوت باشیم، چرا که نگاه اسلام یک نگاه 
فرا سرزمینی است و در دید اسلام »المسلمون کالجسد 

الواحد« یعنی مسلمانان همه اعضای یک پیکرند.
وی ادامه داد: در حالات پیامبر اکرم - صلی الله علیه و 
آله - داریم که »کان رسول الله یحسن الحسن و یقویه و 
یقبح القبیح و یوهنه« یعنی ایشان پیوسته کار نیک را مورد 
تمجدید و همچنین مورد تقویت قرار می داده اند. بنابراین 
باید هر کجا - چه در داخل و چه در خارج - کار خوبی برای 
مردم انجام می پذیرد، آن را به عنوان یک کار نیک، سر 

دست بگیریم و اجرا کنیم.
استاد حوزه علمیه قم در ادامه تبیین سیره پیامبر اکرم - 
صلی الله علیه و آله - افزود: پیامبر اکرم - صلی الله علیه 
و آله - در مواردی که کار ناشایستی در جامعه رخ می داد، 
مورد توبیخ قرار میداند و در جهت سست کردن بنیان های 
آن تلاش می کرند. چه خوب است همه ما اینچنین باشیم. 
هم کارهای خوب را ببینیم و تحسین کنیم و هم اگر کاری 

نامناسب است جلوی گسترش آن را بگیریم.
مشکلات را تا رسیدن به نتیجه پیگیری کنید

وی در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به لزوم برنامه 
ریزی و استفاده از یک اتاق فکر و عقبه جدی در برنامه 
ریزی ها و جهت گیری ها، بر لزوم تقویت بُعد تمدن سازی 
در جامعه تصریح کرد و گفت: صدایی رسا تر از رسانه ملی 
و رسانه های استانی وجود ندارد. باید با مردم حرف بزنیم و 
مشکلات را تا رسیدن به نتیجه پیگیری کنیم تا در نتیجه 

مردم خوشحال و امیدوار به آینده باشند.
شایان ذکر است دکتر احمد پهلوانیان، مدیرکل جدید صدا 
و سیمای استان قم که به تازگی به عنوان جایگزین حجت 
السلام و المسلمین لطفی نیاسر، عهده دار این مسئولیت 
شده است، در ابتدای این جلسه با اشاره به ظرفیت های 
مذهبی، معنوی، علمی و تمدن سازی قم، از تلاش برای 
انعکاس و استفاده از این ظرفیت ها در شبکه های سراسری 

خبر داد.

لزوم توجه صدا و سیما به اعتماد مخاطبین؛ صدایی رساتر از رسانۀ ملی وجود ندارد

ندا خسروشاهی
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مدافع آلمانی باشگاه تیرول که فصل گذشته در لیگ اتریش حضور داشته به مس رفسنجان پیوست. کوفی یبواه شولز مدافع 
باتجربه و بلندقامت آلمانی با نظر محرم نویدکیا و امضای قراردادی به مدت یک فصل به جمع نارنجی پوشان مس رفسنجان 
ملحق شد. این مدافع ١٨٨ سانتی متری با توانایی بازی در دو پست دفاع میانی و دفاع چپ سابقه حضور در لیگ فوتبال 
باشگاه های یونان و سوییس را نیز دارد و فصل گذشته در ٣٠ مسابقه لیگ اتریش برای تیرول به میدان رفته است. کوفی 
به عنوان سومین بازیکن خارجی فصل جدید مس رفسنجان پس از رونی وانکوای کامرونی و سباستین اسپاهیو، ملی پوش 

آلبانیایی به جمع شاگردان محرم نویدکیا پیوسته و نارنجی پوشان را در رقابت های لیگ برتر و جام حذفی همراهی می کند.

مدافع آلمانی به مس رفسنجان پیوست

هشدار

در حالی که کشورهای آسیایی به سوی تنوع در مدال آوری 
در بازیهای المپیک پیش می روند، ایران تنها در دو رشته در 
المپیک پاریس صاحب مدال شد تا زنگ خطر برای ورزش 

ایران به صدا درآید.
در بازی های المپیک ۲۰۲۴ پاریس، ایران در بین آسیایی ها 
ژاپن،  چین ،  کشورهای  بگیرد.  قرار  پنجم  رده  در  توانست 
کره جنوبی و ازبکستان در در رده بندی مدالی بالاتر از ایران 
قرار گرفتند. همچنین کشورهایی مانند بحرین، چین تایپه، 
هنگ کنگ، فیلیپین، اندونزی و قزاقستان بعد از ایران قرار 

گرفتند.
کاروان ایران تنها در دو رشته تکواندو و کشتی صاحب ۱۲ مدال 
شد و این در حالی بود که غیبت روسیه به عنوان یک قدرت 
مدعی در کشتی و تکواندوی جهان، در کسب این مدال ها 

بی تاثیر نبود.
اما ایران در حالی تنها در دو رشته صاحب مدال شده که سایر 
کشورهای آسیایی در رشته های مختلف پیشرفت چشمگیری 

داشته اند و در چندین رشته به مدال رسیده اند.

۱۱ کشور آسیایی دارای تنوع مدالی بهتر نسبت به ایران
رشته(،   ۱۱( کره جنوبی  رشته(،   ۱۵( ژاپن  رشته(،   ۲۱( چین 

ازبکستان )۵ رشته(، چین تایپه )۵ رشته(، قزاقستان )۵ رشته(، 
تایلند )۴ رشته(، هند )۴ رشته(، کره شمالی )۴ رشته(، بحرین 
)۳ رشته( و اندونزی )۳ رشته( یازده کشور آسیایی بودند که 
تنوع مدالی بهتری در رشته های المپیکی نسبت به ایران 
داشتند و این موضوع زنگ خطری برای ورزش ایران در بازیهای 

آسیایی و المپیک آینده است.

برنامه ایران برای چوگان و اسکواش چیست؟
این وضعیت در حالی است که اسکواش و چوگان به عنوان 
رشته های جدید المپیکی به بازیهای ۲۰۲۸ لس آنجلس اضافه 
شده اند اما حرکت محسوسی در این دو رشته در ایران برای 

حضور در المپیک به چشم نمی خورد.

۴ طلای المپیک لس آنجلس و فدراسیون منحل شده 
در ایران!

همچنین فلگ فوتبال در کنار راگبی ۷ نفره صاحب ۴ مدال 
طلا در المپیک شده اند اما در ایران اخیرا فدراسیون راگبی 
منحل شده و این رشته که در بازیهای آسیایی و المپیک مدال 

دارد، تبدیل به انجمن شده است.
به نظر می رسد وزارت جدید ورزش در دوره دنیامالی باید هر 
چه سریعتر معاونت قهرمانی خود را مشخص و فعال سازد و 
نظارت جدی و ویژه ای بر روی رشته های المپیکی انجام شود 

تا مدال های ایران در بازیهای المپیک و آسیایی آب نروند. 
برخی فدراسیون ها هم بدون دستاورد خاصی سال  ها در یک 
مسیر یکنواخت و بدون رشد قرار گرفته اند که وزیر جدید 

ورزش باید فکر اساسی به حال آن  ها کند.

فدراسیونهایی یکنواخت و بدون دستاورد
ورزش آسیا به سرعت در حال پیشرفت است و حتی پاکستان 
در دوومیدانی صاحب مدال طلای المپیک می شود اما تنوع 
محدودتر  روز  هر  ایران  المپیکی  ورزش  های  در  مدال آوری 

می شود و بار ورزش تنها بر دوش کشتی و تکواندو است.
روسای  بازخواست  و  عملکرد  بر  نظارت  برنامه،  درخواست 
فدراسیون ها باید در اولویت معاونت قهرمانی وزارت ورزش 
باشد و در این راه باید تعارف را کنار گذاشت و موفقیت ورزش 

را نباید فدای رابطه و رفیق بازی کرد.

برسد به »وزیر ورزش«؛

زنگ خطرِ توسعۀ رشته های المپیکی به صدا درآمد

راهیابی چهار ملی  پوش جوان موی  تای  

ایران به فینال رقابت  های جهانی تایلند

روز گذشته با انجام دیدارهای نیمه نهایی مسابقات موی 
تای قهرمانی جوانان جهان 2٠24 به میزبانی تایلند، 4 ملی 
پوش ایرانی راهی فینال شدند و ٨ برنز نیز برای کشورمان به 
ارمغان آمد؛ ضمن اینکه در تنها فینال برگزار شده، ورزشکار 

کشورمان صاحب مدال نقره شد.

در پنجمین روز پیکارها و در بخش پسران:
ابوالفضل منصوری در وزن 75- کیلوگرم رده سنی ١5-١4 
سال با پیروزی برابر موی تای کار ازبک، موفق به راهیابی 

به دیدار نهایی شد.
در رده سنی ١٣-١2 سال و در وزن 7١+کیلوگرم، علی حسن 
زاده کیانی در دیدار ماقبل فینال، ١٨ بر 2٠ مقابل موی تای 

کار قدرتمند روس شکست خورد و به مدال برنز رسید.
در وزن 5/6٣- کیلوگرم، امیرارسلان ملکی مغلوب احمد 

یاسر از امارات شد و به مدال برنز دست یافت.
برابر  بابازاده  در 9١- کیلوگرم ١7-١6 سال، سیدامیرحسین 

موی تای کار روس شکست خورد و به مدال برنز رسید.
همچنین در بخش دختران:

در وزن 67- کیلوگرم رده سنی ١7-١6 سال، آیسا¹ خانی که 
ابتدا موفق به شکست موی تای کار ترکیه ای شده بود، در 
دیدار نیمه نهایی با ارائه یک مبارزه تماشایی، از سد الیزاوتا 
خرستینا، نماینده پرقدرت روسیه گذشت تا حریف سلما 

مرهار از مراکش در دیدار نهایی شود.
در 5/6٣-کیلوگرم رده سنی ١5-١4 سال نیز، فرانک باقری 
دیگر نماینده کشورمان با نتیجه 27 بر ٣٠ از سد فاطیما 
الاماری از عربستان گذشت و وی نیز راهی دیدار پایانی شد.

در همین رده سنی، پریا یعقوبی در دیدار ماقبل پایانی 
وزن 7١+کیلوگرم،  با ناک اوت شادی محمد از مصر، با 

شایستگی به دیدار نهایی راه یافت.
در نیمه نهایی وزن ٣4- کیلوگرم رده سنی ١٣-١2 سال، 
آمریکا،  ورزشکار  برابر  قبول شکست  با  سولماز سلیمانی 

صاحب مدال برنز شد.
در همین رده سنی آیلین زامهران نماینده وزن ٣٨- کیلوگرم 
با ناک اوت حریف هندی به  کشورمان که روز یکشنبه 
نیمه نهایی رسیده بود، برابر تونگ پوک از میزبان 2٨ بر 29  

نتیجه را واگذار کرد و به مدال برنز رسید.
در مبارزات رده سنی ١5-١4 سال،  زهرا خمرزاده در وزن 
٣٨- کیلوگرم و سارا سرداری در وزن 42-کیلوگرم به ترتیب 
با شکست برابر حریفانی از عربستان و لهستان، صاحب 

مدال برنز شدند.
در رده سنی ١7-١6 سال و در نیمه نهایی وزن 7١-کیلو، 
سیده معصومه طاهری مقابل واروارا بورایا از روسیه نتیجه 

را واگذار کرد و به مدال برنز رسید.
گفتنی است دیدار نهایی وزن 49-47- کیلوگرم رده سنی 
١5-١4 سال، بین سیده هستی میرآقازاده روشن و ورزشکار 
مالزیایی انجام گرفت که این دیدار با نتیجه نزدیک 29 بر 
2٨ به سود حریف پایان یافت تا نماینده کشورمان به عنوان 

نایب قهرمانی و مدال نقره دست یابد.

  رزمی

آتنا خلیلی

فرهاد غلامعلی

مهم ترین  از  یکی  کشتی  گفت:  جوانان  و  ورزش  وزیر 
رشته های ما در عرصه ورزش است. در طول دوران تاریخ 
المپیک بخش عمده ای از مدال های کشور با افتخارآفرینان 

کشتی بود.
به گزارش »دنیای هوادار«، مراسم افتتاح طرح های عمرانی 
در  از مدال آوران سال ۱۴۰۳  تجلیل  و  فدراسیون کشتی 
رقابت های المپیک و جهانی، روز گذشته با حضور محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی، احمد دنیامالی وزیر 
ورزش و جوانان، محمود خسروی وفا رئیس کمیته ملی 
المپیک، روسای فدراسیون ها، قهرمانان و پیشکسوتان در 

سالن  همایش های فدراسیون کشتی برگزار شد.
در این مراسم علاوه بر افتتاح پروژه های عمرانی فدراسیون 
کشتی از جمله سالن چند منظوره شهید بابانظر، ساختمان 
جاده  میرشاکی،  شهیدان  کشتی  لیگ  سازمان  جدید 
تندرستی و بوستان، پارکینگ با ظرفیت ۷۰۰ خودرو، از 
مدال آوران کشتی آزاد و فرنگی ایران و کادر فنی در بازی های 
المپیک پاریس، رقابت های جوانان و نوجوانان جهان با 

اهدای هدایای ارزشمند نقدی تجلیل شد.

احمد دنیامالی در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: کشتی یکی از مهم ترین رشته های ما در عرصه 
از  عمده ای  بخش  المپیک  تاریخ  طول  در  است.  ورزش 
مدال های کشور با افتخارآفرینان کشتی بود. کاری که الان 
در کشتی انجام می شود از اقدامات زیربنایی است و کارهای 
جدیدی که در کشتی شروع می شود بیشتر در حوزه هوش 
مصنوعی است. وی افزود: آن چیزی که ما با علیرضا دبیر 
صحبت کردیم این است که کشتی ایران می تواند در دنیا در 
همه زمینه ها حرفی برای گفتن داشته باشد که منتهی باید 
آن  ها را با نرم افزارهای علم و تمرین و با هوش مصنوعی 
تطبیق دهیم. کشتی ایران با اقداماتی که انجام می دهد 
در  برتر  فدراسیون های  از  یکی  به  آینده  ظرف چند سال 
اتحادیه جهانی تبدیل خواهد شد که می تواند کشتی را به 
صورت علمی و با استفاده از فضای نرم افزاری در ایران توسعه 
دهند. وزیر ورزش و جوانان همچنین گفت: درست نیست 
بگوییم که زیرساخت های لازم را در ورزش نداریم. آنچه که 
درباره زیرساخت ها مواجه هستیم بحث نگهداری درست 
است و باید به مقوله نگهداری و بروز رسانی اماکن ورزشی 

توجه کنیم. هر روز استانداردهای دنیا تغییر می کند و شرایط 
فنی این فضاها و مکان های ورزشی حساس است و باید با 
چارچوب هایی که فدراسیون های جهانی اعلام می کنند بروز 
شوند. ما در بحث نگهداشت این فضا و روزآمد کردن آن با 
توجه به رشته های تخصصی کار ویژه ای را در این حوزه، 
فوتبال و رشته های دیگر شروع کردیم. وی گفت: فضاهایی 
که امروز داریم خوب است. بحث نور ورزشگاه را می شود حل 
کرد اما ما به دنبال حل کردن مشکل چمن هستیم. در بحث 
فوتبال اعلام کردیم فضاهای ورزشی ورزشگاه ها را باید به 
باشگاه هایی بدهند تا خودشان نگهداری آن را قبول کنند اما بر 
این موضوع هم نظارت می کنیم و در اصول فنی با باشگاه ها 
توافق خواهیم کرد و به آن  ها کمک می کنیم. باشگاه ها را تنها 
نمی گذاریم و همه یک خانواده هستیم. به ادارات کل ورزش 
استان ها اعلام کردم که باید به باشگاه ها کمک کنیم و اصل 
بحث ما این است تا کیفیت برگزاری مسابقات را در فوتبال و 
سایر رشته ها بالا ببریم و مخاطب ما تماشاگران ما هستند که 
بایستی با بهترین شکل و امکانات از آن  ها استقبال کنیم و در 

آینده شاهد کارهای بهتری خواهیم بود.

تکلیف سینا اسدبیگی هافبک تیم فوتبال پرسپولیس با این 
تیم مشخص شد و این بازیکن بعدظهر راهی باشگاه می شود.

اواخر هفته گذشته، اخباری منتشر شد مبنی بر اینکه، سعید 
مهری هافبک ۲۶ ساله و سابق استقلال مورد توجه خوان 
کارلوس گاریدو سرمربی اسپانیایی پرسپولیس قرار گرفته است.
پرسپولیس،  بزرگسالان  لیست  بودن  تکمیل  به  باتوجه 
سرخ پوشان برای اینکه بتوانند قرارداد این بازیکن را به ثبت 
برسانند باید نام یکی از بازیکنان خود را از لیست خارج و نام 
مهری را ثبت می کردند. در روزهای اخیر باشگاه پرسپولیس 

تلاش کرد تا بعد از توافق با سینا اسدبیگی و جدایی این 
هافبک ۲۷ ساله، لیست خود را خالی کند تا قرارداد مهری 

را به ثبت برساند.
باشگاه پرسپولیس همچنین موفق شد اوستون اورونوف 
را با مجوز سازمان لیگ به لیست زیر ۲۵ سال سرخ پوشان 
تهرانی اضافه کند تا به نوعی مشکل سینا اسدبیگی برای 
ماندن در این تیم حل شود. اما با توجه به صحبت های 
گاریدو، اسدبیگی می داند که شانسی برای حضور در ترکیب 
پرسپولیس ندارد. با این حال اکنون با جذب قطعی سعید 

مهری و ترافیک عجیبی که در این پست شکل گرفته، بعید 
است که طرفین برای ادامه همکاری تمایل داشته باشند و بد 
هم نیست که سینا اسدبیگی با قبول پیشنهاد باشگاه با رفتن 
قرضی به باشگاه های دیگر، شانس خود در جای دیگر امتحان 
کند. با پیگیری ها مشخص شد که این هافبک ۲۷ ساله قصد 
ماندن در پرسپولیس را ندارد و روز گذشته برای فسخ قرارداد 
راهی باشگاه پرسپولیس می شود. شنیده می شود این بازیکن 
با فولادخوزستان به توافق رسیده و یک بار دیگر شاگرد یحیی 

گل محمدی می شود.

»دنیامالی«: بخش عمده مدال های المپیکی از کشتی است

سینا دوباره شاگرد یحیی می شود
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در بدو ظهور درام در عصر کهن، ذهن بلندپرواز و افسانه پرورِ 
انسان همواره در پی عبور از مرزهای واقعیت و ورود به ابعادی 
از خیال و تخیل کوشیده است؛ تاجایی که خود درام در بستری 
از تخیلات مبهم جامه ای نو از حقیقت ذهنی انسان را منعکس 
می کرد. در جهان بی انتهای ادبیاتْ خیال، عنصری ناگسستنی در 
بیان خلاقیت های نویسنده بود تا جایی که خوانندۀ آثار با هر 
فرهنگ، دانش و تفکری در منظومۀ جهان تخیلات هنرمند به 
اشتراکات حسی برای خوانش حقیقت دست پیدا می کرد. حال 
در هنر هفتم جهان تخیل همگام با پیشرفت تکنولوژی بیشتر در 
ورطۀ تکنیک تقلیل یافته است. گرچه گذر زمان نبوغ خلاقانه و 
بدیع ژانریک را در زمینۀ آثار علمی-تخیلی گسترانده است و توأمان 
بودند »اسپیلبرگ«ها و »ورهوفن«هایی که زمینۀ تخیل را با بیان 
نبوغ آمیز خود به سرانجامی بزرگ برسانند و یا همچون »ادیسۀ 
فضایی« یا »بلید رانر« این ساختار را به مثابۀ جلوۀ ادیبانه اش با 
مفاهیم فلسفی پیوند بزنند؛ اما درنهایت عظمت به تصویرکشیدن 
این جاه طلبی های ذهنی خواه ناخواه بر نگاه هیجان طلب مخاطب 

وابستگی دارد.
در دهۀ گذشته سینمای علمی-تخیلی تلاش های موفقی برای 
رسیدن به کمالی از مرزشکنی های متناسب ژانریک برای رسیدن 

به غایت عمیق تر را تجربه کرده است.
لینچ  دیوید  توسط  نخستین بار  هربرت  فرانک  »تل ماسه«ی 
این فیلم و فیلم ساز  به  بازخوردهایی نسبت  تا  اقتباس شد 
اما  کرد  ضمیمه  آن  به  را  اقتباس  غیرقابل  صفت  شهیرش 
رانر«  »بلید  فیلم  دنبالۀ  با  پیش تر  که  ویلنوو  جاه طلبی های 
دیده شده بود در تل ماسۀ او به بلوغ رسیده است. ویلنوو در 
فصل های نخستِ بیان جهان خود مخاطب را در دل فضاسازی 
غرق می  کند؛ او با رویکردی ضد درام و ضدحماسه، سمپاتی در 
بطن شخصیت پردازی را کمرنگ می کند. سکانس نخست یک 
تقابل در جناح بندی ذاتی عناصر بصری را به تصویر می کشد. 
تصاویر تاریک در خروش شن ها و حرکت کندِ سفینه ها، نماهای 
تمام  و...،  اسلوموشن ها  و های انگل های متوالی،  لانگ شات 

این ها جهان فیلم را از جنبۀ فردیت خارج می کند.
در مواجهه با تل ماسه، باید این موضوع را در نظر بگیریم که 
انتظاری که از بافت و ساختار آینده، چه در فرهنگ و نگاه عامه 
و چه در یک کلیت قراردادی و آن چیزی که تا به امروز در این 
ژانر سینمایی درک کرده ایم وجود دارد، متمرکز بر رشد آگاهی و 
بلوغ نگاه و پرورش خلاقیت انسان ها است. یعنی وقتی از آینده 
صحبت می کنیم، منظور زمانی است که همه چیز به کمال خودش 
رسیده و آگاهی انسان به پیشرفت فوق العاده  ای دست پیدا کرده 
است. در واقع، محوریت این آثار بر تفکر روی تکنولوژی و تفکر در 

امتداد تکنولوژی بدل شده است.
می توان جنگ ستارگان را به عنوان مرجع این نگاه و ژانر در آثار 
سینمایی در نظر گرفت، فیلمی که چنان تصوری از آینده را به 
ما ارائه می دهد. اما فیلم ویلنوو این چارچوب را می شکند. اگر 
به کانسپت فیلم دقت کنیم، تلاش ویلنوو بر این نیست که بر 
آینده به عنوان یک بعد تازه در زندگی بشر تمرکز کند؛ بلکه او 
آینده را در امتداد حال قرار می دهد و تصویری که ارائه می دهد، 
یک تصویر بسیار روتین از اکت ها، تفکرات، مرسومات و حتی 
شکل زندگی انسان ها است. قصد ویلنوو این است که به واسطۀ 
کانسپت آیندۀ وضعیت انسان را آسیب شناسی کند. ما در آیندۀ 
ویلنوو، نه تنها بلوغ تفکر را نمی بینیم، بلکه همچنان در حال 
مشاهدۀ حکمرانی و سلطۀ مذهب، خرافات و سیاست هستیم. 
پرداختی که فیلم ارائه می دهد در راستای همین است که نوعی 

آشنایی زدایی نسبت به شمایل آینده شکل بگیرد. در برخورد ثانویه، 
نوعی آسیب شناسی و قرابت بین جهان های مختلف )حال و 
آینده( به واسطۀ کانسپت فیلم ایجاد می شود که موجب می شود 
مخاطب به عنوان انسانی که در آینده حضور ندارد، این کانسپت را 

درک و با آن همذات پنداری کند.
ایراد نابجایی که معمولاً به »تل ماسه« وارد می شود این است که 
فیلم ما را با شخصیت پیش نمی برد، یعنی شخصیت پردازی آن 
مناسب نیست، یا به عنوانی ما با شخصیت ها همراه نمی شویم، به 
لحظۀ مرگ آن ها واکنشی نداریم، با آن ها شیمی برقرار نمی کنیم و...

اما این همراه نشدن ما با شخصیت، تمهیدی است که ریشه 
در ایده و مضمون ایدئولوژیک اثر دارد و ساختارش بر همین 
مبنا قوام پیدا کرده است؛ در فیلم یک فضای کلی به نمایش 
گذاشته می شود، پوشیده نیست که استتیکی که در فیلم وجود 
دارد یکنواخت است، اما کاملاً در راستای خلق فضایی منسجم و 
باثبات است که جهانِ اثر را در برگرفته است. یعنی این فضای 
را  روبه زوال  جهانی  خسته کننده،  و  ملال آور  یکنواخت،  سرد، 

نمایندگی می کند.
المان  یک  است.  حاضر  فیلم  در  غایب  المان  یک  درواقع 
سوبژکتیویته یا همان امپراطوری، که همان معماری قدرت است 
که همه چیز را هدایت می کند. انسان ها در اینجا، موجوداتی از 
چشم افتاده و دفرمه اند و فی الواقع تمام قدرت ها دفرمه و فاقد 

صلابت نشان داده می شوند.
فیلم فضایی کلی را می سازد و قراردادی از فضا و انسان، و انسان 
و فضا شکل می دهد؛ انسانی که تحت تأثیر است و در شکل دهی 
سبک زندگی و کنش هایش استقلالی ندارد. در اینجا لوکیشن 
صحرا و آن نماهای باز انسان را تماماً در احاطۀ یک خردشدگی 
انسان  این  تأثیرپذیری  گویای  که  گستره ای  می کند؛  نمایان 
است. فضا در تمام موقعیت ها و لوکیشن ها این احاطه را روی 
شخصیت های فیلم حفظ می کند تا مخاطب انسان را به عنوان 
موجودی که از وجود خود استقلال ندارد درک کند. موجودی که 
در شمایل و دیدگاه خود با نوعی سردرگمی و عدم قطعیت مواجه 

است.
بنی  که  است  سکانسی  فیلم،  سکانس های  بهترین  از  یکی 
جثرت می خواهد پسر را شکنجه بدهد. با ورود او به قرارگاه این 
خاندان، امنیت محیط و احاطۀ صاحبانش تهدید می شود، تا هم 
قدرت امپراطوری را درک کنیم و هم احاطۀ تمام و کمالش را. 
شیمی مادر و واکنش هایش نیز در آن سکانس بطرز عجیبی 
خوب به نمایش در آمده اند. کشسان بودن زمان و تدوین در این 

سکانس کاملاً احاطه و تحت سلطه بودن را القا می کند. در یکی از 
سکانس های بعدی، مادر در تراولینگ با بنی جثرت و همراهانش 
حرکت می کند و در انتهای این حرکت در انحصار مه  و دود پسرش 
را ملاقات می کند؛ درحالی که بین آن ها توسط یک لنز واید فاصلۀ 
غلوآمیزی ایجاد شده است، فاصله ای که نشان از یک نوع خلاءِ 
عاطفی و انسانی دارد. خلائی که توسط آن معماری قدرت و 
انتظارات سیاسی پر می شود. در مجموع، ویلنوو از ابتدا و در 
نیم ساعت اولیه طرح فضا و تأثیرپذیری از فضا را نمایان می کند.

ویلنوو در آخرین اثرش؛ از سطحی ترین تا بدیهی ترین و درنهایت  
عمیق ترین موقعیت های مرسوم ژانر را چه در ساحت بصری و 
چه در بافت روایی و منتنی دچار دگرگونی کرده و برای خلق 
مفهوم  و خوانش های تازه، خیلی از متدها و اکت های حماسی و 
قهرمانانه و ژانریک را وارونه می کند تا به خلق تازه ای از مفاهیم و 
اندیشه های سینمایی برای مخاطب دست پیدا کند. این بازنمایی 
عمیق، نمایان گر بداعت و جاه طلبی ویلنوو در ایجاد این استتیک 
و پیشبرد آن در طرح کانسپتی است که کاملاً مسیرش را از 

کانسپت های مرسوم جدا می کند و در عین حال به آن ها پهلو 
می زند.

ویلنوو سکانس های انفرادی و انسانی دراماتیک را در ساحتی 
خیلی باز پرداخت می کند و سکانس های اکشن را در یک فضای 

بسته و محصور شده.
اما براستی این فیلم چه هدفی دارد و این ساختار را در راستای 

چه غایتی بسیط می کند؟
تل ماسه قاعدۀ خوانش ژانریک را می شکند و معکوس می کند 
وادی های  به  مخاطب  خوانش  برای  را  ژانریک  قراردادهای  و 
جدیدی می برد و محیط استاتیک یا بستر آینده را وسیله ای 
برای انسان شناسی قرار می دهد و انسان خودش را در قاب هایی 
همان  یا  قاب  چیدمان  و  چارچوب  شکستگی  با  ناموزون 
این  می کند.  نمایان  هم  گسیخته  از  و  نامتوازن  ترکیب بندی 
نمایان سازی انسان را در انحصار طبیعت و همان تکنولوژی ای 
قرارداده که باعث گمگشتگی هویتش شده و او را مورد غصب قرار 
داده است. محیطی که به عنوان بستری برای پایه ریزی سرنوشت 

او عمل می کند.
اکشن سرد و بی روح فیلم در دل ریتم کند، پلان های طولانی 
و نماهای باز، محرک های مخاطب در کشف عمق داستانی در 
خلال بافت بصری فیلم اند. افکت و نورپردازی تاریک و مه گرفتۀ 
لوکیشن های انسانی و نماهای باز از کمپوزیسیونی عظیم با 
خطوط صاف و ساختمان های مستحکم -که انسان را در این 

ساختار مغروق کرده و در تقابل با بافت نرم صحرا و خطوط مواج 
و دورانی بی کران شنزار قرار می گیرد- و ساحت پُرابُهَتِ کرم های 
بشکلی  دورانی،  و  گرد  ترکیب بندی  همان  راستای  در  شنزار، 
استعاری خشم طبیعت را بر ساختار نظام مند منحط تکنولوژی 
غالب می کنند. کرم تمام این شکوه انسانی را در خود می بلعد 
و بی کرانگیِ طبیعت را بر آیندۀ شوم افسارگسیختۀ انسان مدرن 

دیکته می کند.
در عمدۀ آثار حماسی، در حین مرگْ شخصیت ها یا موقعیت هایی 
که دارای متنیتی حماسی هستند، سازندگان یک هویت جداگانه 
برای شخصیت قائل می شوند. یعنی جدای از آرمان شخصیت، 
جدای از هویت، یا هدف او و جایگاهی که شخصیت یا مرگش 
برای داستان دارد؛ نوعی سمپاتی در لحظات مرگ یا تراژدی برای 
مخاطب شکل می گیرد که کاملاً آن علت و معلول شناسی را به 
حاشیه می برد و چرایی خلق این موقعیت  را بی اهمیت می کند. 
در واقع، جایگاه متنی ای که مقولۀ مرگ دارد به حاشیه رفته تا 
فقط و فقط مسئلۀ شخصیت محوری شود و دلسوزی مخاطب 

را برانگیخته کند.
اما در اینجا رویکردی اتخاذ می شود که مرگ ها را برای مخاطب 
المان های  تمام  بسته،  فضای  یک  در  می کند.  اسلوب  دارای 
زیبایی شناسی یا زیبایی نگری را به حاشیه می برد و روی خود 
کنش یا عمل تمرکز دارد و باعث می شود ما بدون وجوه حامل بر 
موقعیت، با اکت ها و پروسۀ چرایی و چگونگی  آن ها همراه شویم. 
آن هم در اثری که مرگ را از شکل روتین خودش خارج کرده و به 
مرگی تبدیل می کند که متناسب با منطق و چارچوب این پلات 

و جهان است.
تل ماسۀ ویلنوو از هر نظر بداعتی نو در بیانگری فضا و درام زدایی 
در راستای بلاغت تصویر را ترسیم می کند. در این فیلم خبری از 
قهرمان های مرسوم نیست، شخصیت های فیلم گمگشته اند، گویی 
روح ندارند و در عمق وجود خود در جست و جوی خویشتن اند؛ 
حماسه ای پشت مرگ و زندگی نیست، عظمت تکنولوژی در غبار 
سردی از مه و شن مدفون شده است. در این فیلم، همه چیز 
برخلاف قواعد مرسوم شخصیت پردازی و روایت عمل می کند. 
»پاول« شخصیت اصلی در بستری ادیسه وار در جست وجوی خود 
است. اما نه او خود را می شناسد و نه ما قرار است او را بشناسیم و 
یا در سیر استحالۀ او سمپاتی حماسه پردازانه و اسطوره ساز را تجربه 
کنیم. منجی ما در این فیلم در پی تفسیر جامعه است، جامعه ای 
که از هر تفکری او را منجی می داند. از »مهدی موعود« گرفته تا 

»سوشیانت« و »مسیح« از آسمان بازگشته. اما چطور و چگونه؟
»تل  ماسه«،  به انحطاط کشیدۀ  انسانِ  است!  همین  مسئله 
بروز می دهد. حال  نجات  راه  به  نسبت  را  حالت  منفعل ترین 
تکنولوژی عظیم، سفینه های رعب آور، اسلحه های مخرب و... در 
محدودۀ خشم طبیعت به زانو در می آیند. تل ماسه، خشم صحرا 

است!
رکن اساسی شخصیت پاول خواب های اوست که بخشی از آینده 
را به او هشدار می دهند؛ خواب هایی که گاه به واقعیت بدل شده 
و گاه وارونه رخ می دهند تا عدم قطعیتی را که مبنای پیگیری 
روایت است تقویت کند؛ عدم قطعیتی که در بافت پیرنگ و تعمق 
شخصیت در سیر خودشناسی رخنه داده است و بخوبی پایه های 
شکل گیری فضا و روایت اثر را به بلاغت قابل توجهی می رساند تا 
گویای این امر باشد که تل ماسه یک روایت نامتعارف اما عمیق 
است. روایتی که فارغ از تعمق شخصیتی و بر مبنای بیان گری 
فضا و اتمسفر محیط، تجربه ای شگرف و هشداردهنده را رقم 
می زند؛ هشدار آینده ای که بر پایۀ دغدغه های امروز بشر و نزاع 
آشنای انسانی بر سر منابع طبیعی اتفاق می افتد. فیلمی از جنس 

انسان امروز و آینده ای محتوم.

اعزام عمره با انجام نخستین پرواز از مبدا تهران به مقصد مدینه، آغاز شد. اعزام زائران ایرانی به عمره در دو مرحله انجام می شود که در پاییز برای سفر ۹۰ هزار نفر برنامه ریزی شده است. 
نخستین پرواز زائران عمره صبح دیروز با بدرقه نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت، رئیس سازمان حج و زیارت و سفیر عربستان در ایران از فرودگاه بین المللی تهران عازم مدینه شد. 
این پرواز شامل دو کاروان با مجموع جمعیت ۲۵۰ نفر بود. این گروه از زائران از استان های کردستان، کرمانشاه و تهران بودند. گفته شده است اغلب این زائران بیش از ۱۰ سال در انتظار 

عمره بوده اند. پرواز بعدی امروز عمره از فرودگاه اصفهان انجام خواهد شد.

اعزام عمره آغاز شد

نگاهی به اقتباس  های سینمایی از تل  ماسه؛

صحرا
ِ
انساندرخروش

دست  به  نقد

بهنام کیوان
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